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 دیروز برای کــودکان کار و خیابان 

تهــران یــک روز به یادماندنی بود. گزارش
چراکه همراه با مربیان خود به برج 
میلاد رفتند و در جشــن باشــکوهی که با حضور 
هنرمندانی چون حســین رفیعی، خالــه نرگس و 

عموهای فیتیله برگزار شده بود، شرکت کردند. 
به گزارش همشهری، شهرداری تهران پس از اجرای 
طرح ســاماندهی معتادان متجاهر، حالا ساماندهی 
کودکان کار را هم به صورت جدی در دستور کار قرار 
داده اســت. طبق برنامه هم گام نخست در این طرح، 
شناسایی مافیا و سرشاخه هایی است که کودکان را برای 
کارهایی مثل زباله گردی، تکدی گری شبه تکدی گری، 
ســاختمانی و... به کار می گیرند و از کنار آنها ماهانه 
درآمدهای میلیونــی به جیب می زننــد. اینطور که 
آخرین آمارهای شــهرداری نشــان می دهد برخی 
از این سرشــاخه های ماهانه بین 50 تا 150میلیون 
تومان از طریق کار کودک، درآمد کســب می کنند. 
دیروز احمد احمدی صدر، مدیرعامل ســازمان رفاه، 
خدمات و مشــارکت های اجتماعی شهرداری تهران 
هم در حاشیه جشن شــاد برج میلاد از پذیرش بیش 
از 6هزار کودک کار و خیابان در مراکز پویاشهر و صبح 
رویش خبر داد و گفت که شهرداری تهران قصد دارد با 

بازگشت این کودکان به مدارس علاوه بر تحصیل زمینه 
توانمندسازی و حرفه آموزی آنها را فراهم کند.

شادی از ته دل
به گزارش همشهری، سالن همایش های برج میلاد در 
قرق کودکان بود. عده ای با لباس فرم مدرسه و بعضی هم 
با لباس های مهمانی آمده بودند. برای ثبت لبخند بیش 
از هزار کودک، عکاسان دوربین هایشان را به لنزهای 
پیشرفته مسلح کردند تا جزئیات شادی کودکان در 
عکس ها نمایان شــود. ســن با بادکنک های سفید و 
قرمز تزئین شده و فضا آنچنان شــاد بود که کودکان  
تمایلی به نشســتن روی صندلی ها نداشتند. مجری 
برنامه حسین رفیعی هنرمند محبوب کودکان وقتی 
برگزاری مسابقه را اعلام کرد همه کودکان به سمت 
سن دویدند تا از آرزوهایشان بگویند. یکی گفت دوست 
دارد دکتر شود. دیگری شغل مکانیکی را انتخاب کرده 
بود و تعدادی معلم و یکی هم کباب پزی و...  با پخش 
موسیقی شاد، کودکان با جیغ و دست و هورا سالن را به 
لرزه درآوردند؛ اما با حضور خاله نرگس سالن از شدت 
شادی کودکان منفجر شد و پس از خواندن چند شعر 
کودکانه، نوبت برگزاری مسابقه ویژه دختران رسید. 
در چشم برهم زدنی همه کودکان )دختر و پسر( روی 

سن رفتند و طی برنامه پیش بینی نشده چالش ترکاندن 
بادکنک ها را برگزار کردند و عکاسان برای ثبت این اتفاق 
مقابل سن، به صف شدند. این کودکان تا دیروز چنین 
جشنی را از قاب تلویزیون فروشگاه های لوازم خانگی 
در سه راه جمهوری و... دیده بودند و دیروز شاید برای 

اولین بار از ته  دل خندیدند و شادی کردند.

جشنی برای کودکان من
ســازمان رفاه، خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران، متولی برگزاری این جشن بود و 
مدیرعامل این ســازمان هم قصد نداشت سخنرانی 
کند؛ اما بر خود وظیفه دانست تا چند کلامی با کودکان 
کار حرف بزند. احمدی صدر وقتی پشت تریبون رفت 
کودکان را بچه های عزیز من خطاب کرد و گفت: »شما 
استعدادهایی هستید که می توانید مسیری را انتخاب 
کنید تا در آینده ای بسیار نزدیک قهرمان المپیک، 

پزشک، ریاضیدان، فیزیکدان و... شوید.«

ساماندهی ضربتی طرح موفقی نیست
مدیرعامل ســازمان رفاه، خدمات و مشــارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران در حاشیه مراسم با حضور 
در جمع خبرنگاران به طرح ســاماندهی کودکان کار 
و خیابان اشــاره کرد و گفت: »ســاماندهی کودکان 
چند مؤلفه دارد که ورود کودکان اتباع به شهر تهران 
یکی از مؤلفه هاست و اگر این روند ادامه داشته باشد، 
قطعاً مسئله کودکان کار تشــدید می شود. موضوع 
دیگر سرشبکه هایی هســتند که کودکان را استثمار 
می کنند. براساس قانون مجبورکردن کودکان به کار، 
کودک آزاری محسوب می شــود و باید با کسانی که 

چنین اقدامی انجام می دهند، برخورد شود؛ بنابراین اگر 
مؤلفه های ذکرشده موردتوجه قرار گیرد، قطعاً شاهد 
کاهش کودکان در چهارراه هــا خواهیم بود.«  احمد 
احمدی صدر با بیان اینکه طرح ساماندهی کودکان 
کار بیش از 30مرحله اجرا شــده اســت، عنوان کرد: 
»طرح ساماندهی ضربتی که منجر به بازگشت مجدد 
کودکان به چهارراه می شود، کار درستی نیست. اعتقاد 
داریم کار درست آن است که به شخصیت کودک توجه 
شود. چراکه آنها استعدادهای نهفته و نخبگان آینده 
کشور هستند که با بسترسازی درست می توانند برای 
کشور افتخارآفرین باشــند. به همین دلیل است که 
طرح ساماندهی ضربتی را شروع نکردیم.« او ادامه داد: 
»بنابراین باورمان این است که با رویکرد استعدادیابی، 
تربیتی و آموزشی می توان طرح ساماندهی کودکان 

کار را بهتر انجام داد و نتایج مطلوب تری کسب کرد.«

درآمد برخی خانواده ها حدود 150میلیون تومان
حمایت از خانواده در کاهش تعداد کودکان کار بی تأثیر 
نیست؛ اما برخی از خانواده ها نیازمند نیستند. نکته ای 
که احمدی صدر به آن اشاره کرد و گفت: »برخی از 
خانواده ها نیازمند هستند و کودک چاره ای جز کار 
ندارد که پس از رفع نیاز، کــودک دیگر به  کار ادامه 
نمی دهد؛ اما برخی از خانواده ها یا مجموعه ها هستند 
که 6 تا 10فرزند دارند و همه در چهارراه و خیابان کار 
می کنند و ماهانه بیــش از 50 تا 150میلیون تومان 
درآمد دارند. قطعاً اینها کودک را استثمار می کنند و 

باید شناسایی و با آنها مقابله شود.«
 

توانمندسازی کودکان در مراکز پویاشهر
در راستای توانمندسازی کودکان کار و خیابان، طرح 
استعدادیابی، تربیتی و آموزشی پیش بینی  شده است. 
احمدی صدر با اشاره به این مطلب گفت که بیش از 
30مدرســه ویژه کودکان کار راه اندازی شده  که در 
آنها رباتیک، زبان، حرفه وفن و... آموزش داده می شود 
و اکنون بیش از 6هزار کــودک کار و خیابان در آنها 
پذیرش شده و تحصیل می کنند و از طرح های حمایتی 
بهره مند می شوند.  مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات 
و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران از تجهیز 
مدارس به بخش توانمندســازی هم خبر داد و گفت 
که این طرح در یکی از مراکز پویا  شــهر اجرایی شده 
و 80درصد کودکانی که توانمند شده اند به چهارراه 
بازنگشــته اند. او با بیان اینکه امیدواریم تا پایان سال 
شاهد اتفاقات خوبی در حوزه کودکان کار باشیم تأکید 
کرد: »این کار قطعاً زمان بر است؛ اما با تجهیز تمام مراکز 
به بخش توانمندسازی می تواند فرایند را تسریع کرد و 
شاهد کم شدن تعداد کودکان کار در خیابان ها باشیم.« 

خوشحالی در اردوی کودکان کار
 رئیس سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران از ساماندهی 80درصد کودکان کار پایتخت

 تا پایان سال خبر داد

برای مترو دست دست نکنید
  هم اکنون برای تامین منابع مالی مورد نیاز  بودجه غیرنقدی و تهاتری و استفاده 
از ظرفیت مجتمع های ایستگاهی پیش روی شــهرداری قرار گرفته که البته 

نکته اش درنظر گرفتن زمین های مرغوب در شیوه غیرنقد است.
واقعیت دیگر اینکه اگر همین حالا تمام بودجه امسال مترو تامین شود، ماه های طولانی برای  سفارش، ساخت، انتقال به کشور و نصب تجهیزات خارجی زمان لازم است. برای اینکه بدانیم 3
سرعت در ریل تامین بودجه مترو چقدر اهمیت دارد، همین کافیست که بگوییم هزینه تجهیزات این 
بخش هم اکنون، نسبت به سال1395، 7برابر شده است. پس هر یک روزی که از دست برود، انگار مانعی 

دیگر به موانع ریل توسعه مترو افزوده می شود.
پروژه متروی تهران- پرند واقعیت دیگری اســت که نشان می دهد همیشه برخلاف قانون از  شهرداری تهران توقع می رفته تا برخلاف شهرهای توسعه یافته به تنهایی حمل ونقل عمومی را 4
گسترش دهد. البته که دولت فعلی با واردات اتوبوس های نو، کمک به تولیدکنندگان داخلی، حمایت از 
تولید اتوبوس های برقی و همراهی با شهرداری ها نشان داده که عزم جدی برای توسعه حمل ونقل همگانی 
دارد. با این حال، اینکه وزارت راه و شهرسازی به عنوان کارفرمای متروی تهران- پرند باشد و نگاه ها برخلاف 
قانون شهرداری ها به شهرداری تهران برای تامین منابع مالی لازم عملیات عمرانی باشد، جای سؤال دارد. 

این درصورتی است که روش غیرنقد مناسبی جلو روی شرکت عمرانی شهر جدید پرند برای فروش یا 
واگذاری زمینی تغییرکاربری یافته قرار گرفته اما با دست دست کردن، تنها زمان را از دست می دهند.

مدیریت یکپارچه، چاره رفع 
بحران های پایتخت 

 واقعیت های تلخ شهر تهران درصورت نبود
  مدیریت یکپارچه طی یک دهه آینده 

به شدت مشکل ساز خواهد شد

شــهرداری تهران در یک ســال گذشته توانســته است با 
برنامه ریزی دقیق بخشــی از مشــکلات قبلی این سازمان 
مانند مســائل مربوط به بودجــه را رفع کنــد. حل برخی 
معضل های شهری مانند مسکن و حضور معتادان متجاهر 
نیز به قرارگاه هایی سپرده شده است که با حضور دستگاه های 
مسئول تشکیل شده اســت و شــهردار تهران ریاست آن 
را برعهــده دارد. با وجود ایــن، برای رســیدگی کامل به 
نیاز های شهروندان لازم اســت که هماهنگی کاملی میان 
تصمیم گیری ها ایجاد شود و این کار با »مدیریت یکپارچه 

شهری« ممکن است.
به گزارش همشهری، رئیس شــورای عالی استان ها چندی 
پیش گفت: »در شهرداری تهران با تشکیل قرارگاه هایی در 
حوزه های حمل ونقل، مسکن و اعتیاد تلاش شده مدیریت 
یکپارچه آغاز شــود. تشــکیل قرارگاه های تخصصی بین 
دستگاه های مختلف مقدمه ای برای اجرای مدیریت یکپارچه 
شهری است می تواند بخشی از مشکلات را حل کند اما برای 
اجرای مدیریت یکپارچه شهری نیاز به یک نگاه واقع بینانه 

و اجرایی داریم.«
پرویز سروری افزود: »تمام مدل های اجراشده در مدیریت 
یکپارچه شهری در دنیا در حال بررسی است و به دنبال مدلی 
برای اجرای این مدیریت در کشور هستیم و باید از تجربیات 

دیگران در این حوزه استفاده کنیم.«

نگاه ویژه به پایتخت
یکی از دلایل اصلی شکل نگرفتن مدیریت یکپارچه شهری، 
دیدگاه مسئولان دستگاه های دولتی و سازمان های مسئول 
به حوزه اســت. در تهران با مشــکلاتی مانند آلودگی هوا، 
امنیت عمومی در پارک ها، ظرفیــت معابر برای خودرو ها، 
جمعیت پذیری پایتخت و همینطــور حمل ونقل عمومی 
روبه رو هستیم اما تا زمانی که یک نگاه ویژه براساس کارکرد 
پایتخت از تمام ابعاد حاکمیت شــکل نگیرد، این مشکلات 

برطرف نخواهد شد.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر تهران 
در این باره به همشــهری گفت: »متأسفانه یک روزمرگی و 
بی تفاوتی و خواب زدگی نسبت به پایتخت را در نگاه مدیران 
میانی و ارشــد مشــاهده می کنیم. دغدغه اعضای شورای 
اسلامی شهر تهران هم تا این زمان به جایی نرسیده است و 
به نظر می آید که بسیاری از مسئولان چشم خود را به روی 
واقعیت های تهران بســته اند. در تهران امروز واقعیت های 
تلخی در حال شکل گرفتن است. این واقعیت ها تا 10سال 
و 20سال آینده می تواند تهران را به یک نقطه بحرانی برای 

کشور تبدیل کند. « 
مهدی اقراریان افزود:» در محدوده ای که یک نهم جمعیت 
کشور قرار دارند، اگر مسئولی 12ساعت از وقت خود را صرف 
کار می کند باید یک ســاعت از این زمان معطوف به همین 
محدوده شــود. به این معنی که در هفته باید چند ساعت از 
وقت در سطح مدیریت عالی کشور به رفع مشکلات تهران 

اختصاص یابد.«
او با تأکید بر اینکه باید مسائل پایتخت در دستور کار جلسه 
ســران قوا قرار گیرد و چالش ها و آسیب های تهران بررسی 
شود، گفت:» من اصلی ترین مســئله در مدیریت تهران را 
موضوع مدیریت یکپارچه می بینم. تهران نیازمند قوانین و 
مقررات خاص خودش است. شورای شهر پاریس اختیارات 
خاص خودش را دارد و شورای اسلامی شهر تهران هم باید 
متناسب با جمعیت تهران اختیاراتی داشته باشد. من فکر 
می کنم 21عضو به نسبت جمعیت پایتخت خیلی تعداد کمی 
است. ما نیازمند یک پارلمان شهری قوی با اختیارات ویژه 

هستیم که این کار نیازمند اصلاح قوانین و مقررات است.«
عضو شــورای شــهر تهران بیان کرد: »توقع این است که 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی و به ویژه نمایندگان تهران، 
در این زمینه همراه مدیریت شهری باشند. اگر بخواهم مثالی 
بزنم در قانون هوای پاک بیش از 20دستگاه مسئولیت دارند و 
شهرداری دستگاه یازدهم است. در این زمینه هیچ هماهنگی 
وجود ندارد. در موضوع جمع آوری کودکان کار دستگاه های 
متنوعی هستند. شهرداری یکی از این اجزاست و بهزیستی 
مسئولیت مستقیم دارد. در مسائل اقتصادی و معیشتی مردم 
هم همینطور است و این پراکندگی و نبود زنجیره در حوزه 
مدیریت شهری باعث می شود که تهران در آینده با روز هایی 

سخت تر از امروز روبه رو شود.«
اقراریان گفت:» موضوعات اجتماعــی و فرهنگی تهران با 
نگاه کنونی و الگوی کنونی افزایش پیدا خواهد کرد. تهران با 
چالش های مختلفی روبه رو است و هر روزی و هر ساعتی که 
برای آغاز نگاه مدیریت یکپارچه پایتخت از دست می دهیم. 
حل این مســائل پیچیده تر و سخت تر خواهد شد. امیدوارم 
روزنامه همشهری و دیگر رسانه ها به این موضوع توجه کنند 
هرچند که نقد ممکن است خوشایند بعضی ها نباشد ولی ما 

نسبت به آیندگان وظیفه داریم.«

 محمد ترکمانه 
 مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی 

فرمان حضرت امام)ره(
 اجتماع نمایندگانــی از اقوام گوناگون 
کشــور در حاشــیه دریاچــه شــهدای 
خلیج فــارس یــک اتفــاق مبــارک و 
کم نظیر است. جشنواره »ایران عزیز« 
فرصت بسیار خوبی برای کارآفرینان، 
مجموعه ها و افرادی فراهم می کند که 
در اســتان های گوناگــون مشــغول بــه 

فعالیت و کسب درآمد هستند. 

 محمدامین توکلی زاده
 معاون امور اجتماعی و فرهنگی 

شهرداری تهران
  باید با راهکارهای نخبگان، مشکلات 
و چالش هــای منطقــه 21حــل شــود. 
شــهر باید از طریق نخبــگان، فعالان و 
شــهروندان خودش اداره شــود. تدبیر 
شــهردار تهــران درخصــوص شــعار 
»تهــران؛ کلانشــهر الگــوی جهــان 
اســلام« بایــد در عرصــه فعال تــری 
دنبال شــود و به این معناست که باید 
تــلاش بیشــتری بــرای خدمت رســانی 

انجام دهیم.

مدیرعامل سازمان املاک و مستغلات 
شــهرداری تهــران از صفــر شــدن نــرخ 
مالیاتــی خبــر داد و گفــت کــه پــس از 
7مــاه پیگیــری موفــق شــدیم بیــش از 
200میلیارد ریال از هزینه های مالیاتی 
ســال 99را حــذف کنیــم. آنطــور کــه 
حسن محمد حســن زاده اعلام کرده: 
»همچنین با رأی شورای عالی مالیاتی 
کشــور، مبلــغ 1۵9 میلیــارد ریــال از 
هزینه های مالیاتی سال 1۳97در حال 

تعدیل و حذف شدن است.«

200
میلیارد

به گفتــه سرپرســت اداره کل معماری 
و ســاختمان شــهرداری تهــران، 11نفر 
از افــراد دارای معلولیــت بــا تخصــص 
معمــاری و عمــران به عنــوان ناظــر بــر 
پروژه هــای  مناسب ســازی   فراینــد 
عمرانــی مناطــق 22گانــه، انتخــاب 
شدند. آنطور که حامد سلیمی عنوان 
کــرده: »هــدف از انتخــاب ناظــران، 
نظــارت بــر حســن اجــرای ضوابــط و 
الزامــات مناسب ســازی  در پروژه هــای 
شهری و کنترل دقیق دسترس پذیری 
پروژه هــا بــرای معلــولان جســمی و 

حرکتی بوده است.« 

11
ناظر

نقل قول خبر

عدد خبر

ارائه طرح های توجیهی برای 
تولید مسکن در 4منطقه

سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران از آماده شدن 
طرح های توجیهی برای تولید مسکن در املاک تحت 
اختیار شهرداری ۴منطقه )1۴، 12، 5 و 20( در قالب 
مأموریت های قرارگاه جهادی مسکن پایتخت خبر 
داد. به گزارش همشــهری، قرارگاه مسکن با هدف 
رفع کمبود مسکن و رونق مسکن سازی  در پایتخت 
توسط شهرداری تهران راه اندازی و در راستای همین 
هدف اراضی تملک شده توسط شهرداری تهران به 
این کار اختصاص داده شــده است. به گفته مهدی 
هدایت طرح های توجیهی برای بهره برداری از این 
اراضی تدوین و برنامه ریزی ها برای ساخت )تولید( 
30هزار واحد مسکونی در مناطق )5، 12، 1۴و20( 
انجام شده است. او به جلساتی که با شهرداران مناطق 
5و1۴داشت اشــاره و عنوان کرد: »در این جلسات 
گزارش پیشنهادی از طرح های توجیهی آماده شده 
برای اراضی تحت مالکیت شهرداری در هر یک از این 
مناطق به مساحت تقریبی 3 هزار مترمربع ارائه و مقرر 
شد پس از بررسی و توافقات نهایی جهت تصویب به 

کمیسیون ماده 5 ارسال شود.« 

 خبر

محمد سرابی؛ روزنامه نگارگزارش2

 خیابان هایی عاری از کودکان کار
 به گفته احمد احمدی صدر، مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری  

تهران راه حل عاری شدن خیابان های تهران از کودکان کار عبارتند از:
  توجه، شناخت و استعدادیابی کودکان

  مقابله با سرشاخه های استثمار کودکان
  جلوگیری از ورود کودکان اتباع خارجی 
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بخشی از برنامه سوم توسعه
طرح مدیریت یکپارچه شهری، مربوط به برنامه سوم 
توسعه کشور مصوب شده در سال79است. براساس 
این ماده، دولت می تواند برخی از مســئولیت های 
مربوط به دستگاه های اجرایی در رابطه با مدیریت 
شــهری را که ضروری تشخیص می دهد؛ براساس 
پیشنهاد مشترک وزارت کشور و سازمان امور اداری 
و استخدامی کشور همراه با تأمین اعتبار و باتوجه به 
توانایی های شهرداری ها، به آنها واگذار کند. در میانه 
سال های 90شمسی این موضوع دوباره در مجلس 
مورد توجه قرار گرفت و در اسفند سال 95طرح آن 
به هیأت رئیسه داده شد. این طرح تا تابستان 96در 
میان نمایندگان مطرح بــود، اما منجر به تصویب 

قانون نشد. 

ادامه از 
صفحه اول


